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Amikor jelentkeztem az Erasmus+ ösztöndíjra, nem akartam minden áron kiutazni, csak akkor, 

ha valami olyan országot látogathatok meg, amelyet régóta szeretnék. A következő országok 

jöhettek nálam szóba: Norvégia, Dánia, Finnország és Svédország. Mindenképp valami északi 

országot szerettem volna, így első helyen az egyik Dániai egyetem volt, majd Helsinki, Aalto 

egyetem és Helsinki, Hanken egyetem. Végül a harmadik helyre nyertem felvételt a Hanken 

School of Economics svéd nyelvű egyetemre. 

 

Finnország 

Maga az ország egy kiváló választás volt, főleg az őszi félévre, mert augusztusban még jó idő 

volt, szeptemberben igaz hamar beköszöntött a hideg, azonban a november és december nem 

volt sokkal hidegebb, mint Magyarországon. Voltak olyan napok, amikor Magyarországon 

hidegebb volt, vagy havazott, Helsinkiben pedig nem. Örülök, hogy erre a félévre jelentkeztem, 

mert a január és a február nagyon kemény és tényleg nagyon hideg hónapok, illetve a 

karácsonyra felkészülni és az adventi időszakot ilyen helyen eltölteni maga volt a csoda. Pont 

nem sokkal karácsony előtt jártunk Lappföldön, ahol találkoztunk a Mikulással is.  

Ezen kívül Helsinki egy csodás hely, amit én a leginkább élveztem az az, hogy nagyon 

biztonságos, ez Finnország fővárosa, tehát mindent megtaláltunk és mindenféle üzlet elérhető, 

mindig tudtunk valamilyen programot csinálni, de mégsem annyira zsúfolt, hiszen csak 600 

ezer körül van a lakossága. Az angol tudásom rengeteget fejlődött, Helsinkiben szinte mindenki 

kivétel nélkül kiválóan beszél angolul, ezért nagyon egyszerű volt ott az élet külföldiként. 

 

Lakhatás 

Helsinkiben elérhető a HOAS nevű szervezet, akik kollégiumokat biztosítanak a diákoknak. 

Sajnos én itt nem kaptam helyet, ezért a magánpiacon kellett albérletet néznem, ami 

elképesztően drága volt, ezért azt javaslom, hogy időben jelentkezzen mindenki. Ha jól tudom, 

egy HOAS lakásban egy szoba havi 300-400 euró körül mozog, míg a magán kézben lévő 

albérletek ára ennek a duplája is lehet, ezért érdemes lakótársakkal összefogni. Én például a 

Facebookon keresztül „ismerkedtem meg” a leendő lakótársaimmal, egy olasz fiú, egy osztrák, 

egy szlovák lány és én, így négyen laktunk együtt 4 hónapig. 

 

  



Tömegközlekedés 

Már kiutazásom előtt azt az információt kaptam, hogy ne aggódjak, ha kicsit messzebb is esik 

az albérletem az egyetememtől, mert jól kiépített a tömegközlekedési hálózat, bár szerencsém 

volt, mert az én albérletem végül csak 16 percre volt az egyetemtől busszal. 

 

Hanken School of Economics 

Mint már említettem, csak harmadik helyen volt a Hanken School of Economics, de utólag 

nagyon hálás vagyok, hogy ide nyertem el a pályázatot, és ha újra kezdhetném sem választanék 

másik egyetemet. 

 

Finnország kétnyelvű ország és ez az egyetem kizárólag a svéd anyanyelvű diákok számára 

van. Ugyan egy nagy múltú egyetemről van szó, 1909-ben alapították viszont elég családias, 

nem túl nagy egyetem, ami miatt először azt gondoltam, hogy nem lesz jó, mert ha kicsi az 

egyetem nem lesz sok program, lehet nem túl sok lehetőségem van a tárgykínálat tekintetében 

sem. Azonban cserediákként igazából ezek mind a lehető legnagyobb előnyt jelentették a kint 

létem alatt, mert így nagyon közel kerültünk egymáshoz és igazán szoros kötelék jött létre 

köztünk. 

Amit külön szeretnék kiemelni, hogy a Hanken egyetemen működik egy diákszervezet, az 

SHS, ami alá tartozik az Exchange Committee, akik igazán emlékezetessé tették ezt a 

szemesztert. Körülbelül 21 tutor tagja ennek a diákszervezetnek, és nekik kizárólag az a 

dolguk, hogy velünk foglalkozzanak. Szinte minden napra szerveztek valami programot, ez 

lehetett közös főzés, közös sport, közös jégkorcsolyázás vagy szauna. Körülbelül havi 

rendszerességgel volt egy „sitz” ami egy helyi szokás, egy közös vacsora, szigorú és vicces 

szabályokkal, előétellel, főétellel és desszerttel és sok énekkel, majd pedig ezt követi egy közös 

buli, amire a Hanken-nek van egy saját terme amit úgy hívnak „Casa”. Ehhez nagyon sok jó 

emlékem fűződik. Ezen kívül pedig az Exchange Committee 4 utazást is szervezett, csak a 

Hanken cserediákoknak, amire mindig biztosítottak mindenkinek elegendő helyet. Az első 

szeptemberben az Åland szigetek voltak, ami csak a Covid miatt volt, egyébként 

Szentpétervárba szokták szervezni a kirándulást ehelyett. Ezt követően Tallinnba utaztunk el 

közösen, majd Stockholmba és december elején Lappföldre. A tutorok felvették velünk a 

kapcsolatot a kiutazásunk előtt, kijöttek elénk a reptérre, segítettek a tárgyainkban, az egyetemi 

dolgokban. 

Egy félév kint két periódusból áll, augusztus végétől október közepéig, majd október közepétől 

december közepéig. Ahhoz, hogy meglegyen a minimális 20 kreditem, én 2-2 tárgyat vettem 

fel mindkét periódusba.  

 



 

1. periódus 

A két általam választott tárgy a Nordic organisations in contemporary business world és a 

Corporate Sustainability volt. Mindkettő nagyon jól szervezett és nagyon érdekes volt. A 

Nordic organisations tárgy keretein belül rengeteget tanultunk az északi országok kultúrájáról, 

gazdaságáról, működéséről és történelméről, a Corporate Sustainability tárgy pedig egy nagyon 

érdekes tárgy volt, rengeteg aktuális új cikk, szakirodalom és film volt része a kötelező 

tananyagnak. Itt nagyon aktuális problémákról beszélgettünk.  

 

2. periódus  

Ebben a periódusban a Sustainable Venture Creation és a Digital Economy and Society 

tárgyakat választottam. Az utóbbi egy teljesen online kurzus volt, hetente felkerült az új anyag 

és a periódus végén egy megszabott témáról egy beadandót kellett készíteni, nem volt előadás 

vagy szeminárium. Az SVC tárgy pedig ebben a félévben indult először, ahol 3 diák és egy 

tanár segített minket abban, hogy pár fős csoportokban hozzunk létre egy teljesen fenntartható 

start-up céget, amivel megpróbálunk megoldani egy SDG problémát. Ennél a tárgynál hetente 

volt előadás, ahol mindig volt egy vendég előadó és nekünk pedig mini pitcheket kellett tartani 

a saját cégünkről, illetve, hetente egy mentor program is volt, ahol Teams-en keresztül 

„guruknak” (különböző sikeres vállalkozóknak, vezérigazgatóknak) mutattuk be az ötleteinket 

és ők is segítettek a folytatásban, majd a végén egy nagyon elegáns esemény során előadtuk a 

végső pitch-et, ahol olyan személyek voltak a zsűri tagjai, mint például Peter Vesterbacka, az 

Angry Birds egyik feltalálója.  

 

Nekem nem volt egy vizsgám sem, de 

egyébként úgy működött, hogy egy vizsgahét volt októberben és egy vizsgahét decemberben, 

egy lehetőség a vizsgára. Ha az nem sikerült, akkor januárban van lehetőség utóvizsgát tenni.  

 

A kinti egyetemen a nemzetközi koordinátornak is rengeteget köszönhetünk, az orientációs 

héten mindent részletesen elmagyarázott, az egész szemeszter folyamán fordulhattunk hozzá 

kérdésekkel. A kitöltendő dokumentumokat mindig még aznap visszaküldte, ami mindig 

nagyban megkönnyítette az adminisztrációs teendőket.  



 

Kultúra, élet 

Az élet ott jóval drágább, mint itthon, azonban nagyon sokszor gondolnak a diákokra és 

támogatják őket. A kint töltött idő alatt kétszer is volt az az akció, ahol bizonyos éttermekben 

10 euróért ehettük ugyanazt az ételt, ami egyébként 15-17 euró lenne. Érdemes letölteni a 

„Frank App” nevű alkalmazást, amivel bizonyítani tudjuk, hogy diákok vagyunk, és ezzel 

rengeteg helyen kedvezmény járt (kávézók, éttermek, bárok, szórakozóhelyek, mozi). Például 

az egyik szaunában, ahol jártam a munkanélkülieknek is járt kedvezmény. A könyvtár ingyenes 

és nyitott mindenki számára, gyors internettel, számítógépekkel, ez is nagy segítség volt. A 

mindennapokban én az egyetemen töltöttem a napjaim, mert ott mindig jó társaság volt, tudtam 

tanulni a könyvtárban és kevesebb, mint 2 euró volt a svédasztalos ebéd.  

 

A Covid helyzetet nagyon szigorúan veszik, nagyon sokan be vannak oltva és ha nem volt 

kötelező akkor is viseltek maszkot, nagyon óvatosak voltak. Ennek köszönhető az, hogy amíg 

kint voltam szinte semmiféle szigorítás vagy korlátozás nem volt, minden nyitva volt és nem 

emelkedett a fertőzöttek száma. Decemberben annyiban szigorítottak, hogy kérték az 

éttermekben, bárokban a védettségi igazolványt.  

Így az ott töltött idő alatt volt szerencsém utazni, Svédország, Lappföld, Észtország és Åland 

mellett Norvégiába, Osloba is, de ezt már privát szervezés segítségével.  

Összességében mindenkinek nagyon jószívvel ajánlom Finnországot, Helsinkit és a Hanken 

egyetemet is, az én életemben ez örökre egy nagyon meghatározó utazást lesz, ha nem a 

legmeghatározóbb. 

Stockholm (balra) és Åland (jobbra) 



 Tallinni kirándulás (balra) és Lappföld (jobbra) 

Oodi könyvtár (balra) és Helsinki karácsonyi kivilágításban (jobbra) 

Oslo 


